
The Max Planck Institute for Biogeochemistry (MPI-BGC) in Jena is dedicated to interdisciplinary 
fundamental research in the field of Earth system sciences with a focus on climate and ecosystems. 
The internationally renowned institute, which currently employs around 250 people, celebrated its 
25th anniversary in 2022. Jena is known for high-tech industry, internationally renowned research 
institutions and a modern university, but it also has a beautiful natural setting in the green Saale 
valley with steep limestone slopes. The city of Jena has an active student scene and a diverse cultural 
life. We are looking for a 

PostDoc (m/f/d) 
(Full time/part time possible; fix term position, 1 year) 

Background and position description: 

The Model Data Integration group, of the Department of Biogeochemical Integration, at the Max 
Planck Institute for Biogeochemistry in Jena offers a project related position open for a Postdoctoral 
Researcher in the context of the EEBIOMASS Project Office BIOMASS (https://eebiomass.org/). 

This is an appointment within the Model Data Integration group at the Department Biogeochemical 
Integration (https://www.bgc-jena.mpg.de/en/bgi). The BGI/MDI groups are involved in development 
of advanced methods and datasets towards a better understanding of Earth System dynamics. In 
particular, we are actively involved in researching the use and development of machine and deep 
learning (ML/DL) approaches to model, parameterize and analyze large datasets on Earth System 
dynamics, with an emphasis on modeling terrestrial ecosystems and biogeochemical processes.  

The MDI is leading EEBIOMASS motivated by the role that global observations of biomass are crucial 
for refining existing models and test hypotheses related to vegetation dynamics processes. As we 
anticipate the launch of ESA's BIOMASS mission, it becomes increasingly important to consolidate 
our current knowledge about the challenges and opportunities in monitoring terrestrial biomass, 
contributing to a deeper understanding of Earth's systems. EEBIOMASS aims to coordinate the 
dissemination of ESA's Earth Explorer BIOMASS Mission in order to promote a robust German 
scientific community ahead of the mission's launch. 

We are seeking a PostDoc (m/f/d) to play a pivotal role in scientific coordination. This role includes 
(i) exploring the links between multiple Earth observation data streams, terrestrial ecosystem 
modelling and data assimilation experiments; (ii) Establishing linkages with ground data and 
exploring synergies to enhance calibration and validation activities; (iii) investigating how the 
BIOMASS mission can provide critical information on growth, small disturbances, and degradation 
processes; (iv) Expanding connections with the climate sciences community while highlighting 
potential applications of BIOMASS products within the broader scientific community. 

Your tasks: 

• Conduct data analysis/statistical modelling to enhance our comprehension of the links 
between terrestrial carbon stocks and the carbon cycle, particularly in relation to carbon 
emissions resulting from forest loss, degradation, and growth 

• Explore the potential of BIOMASS products in refining initial conditions of vegetation carbon 
stocks, as well as the model parameters that govern the simulation of growth and mortality 
processes in terrestrial ecosystems and Earth system models 

• Contribute to project reporting/deliverables 



• Participate in the dissemination of work, such as writing scientific papers, and making oral / 
poster presentations at conferences and the related workshops 

Your profile: 

• A scientific background in one of these fields: climate sciences, computer sciences, 
environment, ecology, biology, geography or remote sensing sciences (PhD) 

• Affinity towards teamwork; nurturing, collaborative and responsible profile 
• Experience in the ecosystem carbon modelling, satellite technology for forest monitoring, or 

model-data fusion, as well as a good understanding of the terrestrial carbon cycle 
• Solid experience in scientific programming is essential 
• Very good communication skills (oral and written) in English 

Our offer: 

The abovementioned project is ongoing and we hope for the position to be filled as soon as possible. 
The current position duration of one year is expected to be extended given upcoming projects and 
other opportunities. 
Part-time work is generally possible. The position will be evaluated and graded following the collective 
agreement according to TVöD Bund; in addition, we will provide a pension plan based on the public 
service (VBL). 
The Max Planck Society (MPS) strives for gender equality and diversity. The MPS aims to increase 
the proportion of women in areas where they are underrepresented. Women are therefore explicitly 
encouraged to apply. We welcome applications from all fields. The Max Planck Society has set itself 
the goal of employing more severely disabled people. Applications from severely disabled persons 
are expressly encouraged. 

Your application: 

Any further inquiries about the position and/or expectations are very welcome and can be directed to 
Dr. Nuno Carvalhais (ncarvalhais@bgc-jena.mpg.de). Are you interested? Please send us your 
application with cover letter, curriculum vitae as well a s names and contact information of two 
references summarised in a PDF file (max. 10 MB) by February 16, 2024, quoting the reference 
number 02/2024 by e-mail to bewerbung@bgc-jena.mpg.de or to the 

Max-Planck-Institut für Biogeochemie 
Personalbüro: Kennwort “PostDoc” 
Hans-Knöll-Straße 10 
07745 Jena 

We ask that you do not use application folders, but only submit copies, as your documents will be 
destroyed in accordance with data protection regulations after the application process has been 
completed. 

We look forward to receiving your application! 



Das Max-Planck-Institut für Biogeochemie (MPI-BGC) in Jena widmet sich der interdisziplinären 
Grundlagenforschung im Bereich der Erdsystemwissenschaften mit dem Schwerpunkt Klima und 
Ökosysteme. Das international renommierte Institut mit derzeit rund 250 Beschäftigten beging im 
Jahr 2022 sein 25-jähriges Jubiläum. Jena ist für High-Tech-Industrie, international renommierte 
Forschungseinrichtungen und eine moderne Universität bekannt. Es verfügt aber auch über eine 
schöne Naturkulisse im grünen Saaletal mit steilen Kalksteinhängen. Die Stadt Jena hat eine aktive 
Studentenszene und ein vielfältiges kulturelles Leben. Wir suchen ab sofort einen 

PostDoc (m/w/d) 
(Vollzeit/Teilzeit möglich; befristete Stelle, 1 Jahr) 

Hintergrund und Positionsbeschreibung: 

Die Gruppe Modelldatenintegration der Abteilung Biogeochemische Integration des Max-Planck-
Instituts für Biogeochemie in Jena bietet eine projektbezogene Stelle für einen Postdoktoranden im 
Rahmen des EEBIOMASS Projektbüros BIOMASS (https://eebiomass.org/). 

Es handelt sich um eine Stelle innerhalb der Model Data Integration Gruppe in der Abteilung 
Biogeochemische Integration (https://www.bgc-jena.mpg.de/en/bgi). Die BGI/MDI-Gruppen sind an 
der Entwicklung fortschrittlicher Methoden und Datensätze für ein besseres Verständnis der Dynamik 
des Erdsystems beteiligt. Insbesondere sind wir aktiv an der Erforschung und Entwicklung von 
Ansätzen des maschinellen und tiefen Lernens (ML/DL) beteiligt, um große Datensätze zur Dynamik 
des Erdsystems zu modellieren, zu parametrisieren und zu analysieren, wobei der Schwerpunkt auf 
der Modellierung terrestrischer Ökosysteme und biogeochemischer Prozesse liegt. 

Das MDI leitet EEBIOMASS aufgrund der Tatsache, dass globale Biomassebeobachtungen für die 
Verfeinerung bestehender Modelle und die Prüfung von Hypothesen in Bezug auf 
vegetationsdynamische Prozesse von entscheidender Bedeutung sind. In Erwartung des Starts der 
ESA-Mission BIOMASS wird es immer wichtiger, unser aktuelles Wissen über die 
Herausforderungen und Möglichkeiten bei der Überwachung der terrestrischen Biomasse zu 
konsolidieren und so zu einem tieferen Verständnis der Systeme der Erde beizutragen. EEBIOMASS 
hat sich zum Ziel gesetzt, die Verbreitung der ESA Earth Explorer BIOMASS Mission zu koordinieren, 
um eine robuste deutsche wissenschaftliche Gemeinschaft vor dem Start der Mission zu fördern. 

Wir suchen einen PostDoc (m/w/d), der eine zentrale Rolle in der wissenschaftlichen Koordination 
spielt. Diese Rolle umfasst (i) die Erforschung der Verbindungen zwischen mehreren 
Erdbeobachtungsdatenströmen, terrestrischer Ökosystemmodellierung und 
Datenassimilierungsexperimenten; (ii) die Herstellung von Verbindungen zu Bodendaten und die 
Erforschung von Synergien zur Verbesserung von Kalibrierungs- und Validierungsaktivitäten; (iii) die 
Untersuchung, wie die BIOMASS-Mission wichtige Informationen über Wachstum, kleine Störungen 
und Degradationsprozesse liefern kann; (iv) die Erweiterung der Verbindungen zur 
Klimawissenschaft und die Hervorhebung potenzieller Anwendungen von BIOMASS-Produkten 
innerhalb der breiteren wissenschaftlichen Gemeinschaft. 

Ihre Aufgaben: 

• Datenanalyse/statistische Modellierung, um unser Verständnis der Zusammenhänge 
zwischen terrestrischen Kohlenstoffvorräten und dem Kohlenstoffkreislauf zu verbessern, 
insbesondere in Bezug auf die Kohlenstoffemissionen, die aus dem Verlust, der Degradierung 
und dem Wachstum von Wäldern resultieren 



• Untersuchung des Potenzials der BIOMASS-Produkte bei der Verfeinerung der 
Ausgangsbedingungen für die Kohlenstoffvorräte der Vegetation sowie der Modellparameter, 
die die Simulation von Wachstums- und Sterblichkeitsprozessen in terrestrischen 
Ökosystemen und Erdsystemmodellen bestimmen 

• Beitrag zur Projektberichterstattung/zu den Ergebnissen 
• Beteiligung an der Verbreitung der Arbeit, z. B. durch das Verfassen wissenschaftlicher 

Arbeiten und mündliche Präsentationen/Posterpräsentationen auf Konferenzen und 
entsprechenden Workshops. 

Ihr Profil: 

• Wissenschaftlicher Hintergrund in einem der folgenden Bereiche: Klimawissenschaften, 
Informatik, Umwelt, Ökologie, Biologie, Geografie oder Fernerkundungswissenschaften 
(Promotion) 

• Affinität zur Teamarbeit; pflegeleichtes, kooperatives und verantwortungsbewusstes Profil. 
• Erfahrung in der Modellierung von Ökosystemkohlenstoff, Satellitentechnologie für die 

Waldüberwachung oder Modell-Daten-Fusion sowie ein gutes Verständnis des terrestrischen 
Kohlenstoffkreislaufs 

• Solide Erfahrung in der wissenschaftlichen Programmierung ist unerlässlich 
• Sehr gute Kommunikationsfähigkeiten (mündlich und schriftlich) in Englisch 

Unser Angebot: 

Das oben genannte Projekt ist noch nicht abgeschlossen, und wir hoffen, dass die Stelle so bald wie 
möglich besetzt werden kann. Die derzeitige Dauer der Stelle von einem Jahr soll angesichts 
anstehender Projekte und anderer Möglichkeiten verlängert werden. 
Teilzeitarbeit ist grundsätzlich möglich. Die Eingruppierung erfolgt bei Erfüllung der tariflichen 
Voraussetzungen nach TVöD Bund; zusätzlich gewähren wir eine Altersversorgung in Anlehnung an 
den öffentlichen Dienst (VBL). 
Die Max-Planck-Gesellschaft bemüht sich um die Gleichstellung von Frauen und Männern und um 
Vielfalt. Sie will den Anteil von Frauen in den Bereichen erhöhen, in denen sie unterrepräsentiert sind. 
Frauen werden daher ausdrücklich ermutigt, sich zu bewerben. Wir begrüßen Bewerbungen aus 
allen Bereichen. Die Max-Planck-Gesellschaft hat sich zum Ziel gesetzt, mehr schwerbehinderte 
Menschen zu beschäftigen. Bewerbungen von Schwerbehinderten sind ausdrücklich erwünscht. 

Ihre Bewerbung: 

Weitere Fragen zur Stelle und/oder zu den Erwartungen sind sehr willkommen und können an Dr. 
Nuno Carvalhais (ncarvalhais@bgc-jena.mpg.de) gerichtet werden. Haben wir Ihr Interesse geweckt? 
Dann senden Sie uns bitte Ihre Bewerbung mit Anschreiben, Lebenslauf sowie Namen und 
Kontaktinformationen zweier Referenzen per E-Mail zusammengefasst in einer PDF-Datei (max. 10 
MB) bis zum 16. Februar 2024 unter Angabe der Kennziffer 02/2024 an bewerbung@bgc-
jena.mpg.de oder an das 

Max-Planck-Institut für Biogeochemie 
Personalbüro: Kennwort “PostDoc” 
Hans-Knöll-Straße 10 
07745 Jena 

Wir bitten darum, keine Bewerbungsmappen zu verwenden, sondern ausschließlich Kopien 
einzureichen, da Ihre Unterlagen nach Abschluss des Bewerbungsverfahrens datenschutzgerecht 
vernichtet werden. 

Wir freuen uns auf Ihre Bewerbung! 
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